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وزیر صمت:
زنجیره تولید محصولات لبنی ساماندهی می شود

وزیر صنعت از مطالعه و برنامه ساماندهی زنجیره صنعت لبنیات خبر داد و 
گفت: با نظارت و ساماندهی تامین به موقع نهاده ها و همچنین کاهش برخی 

هزینه ها می توانیم قیمت ها را ساماندهی کنیم.
به گزارش مهر به نقل از صدا و سیما، سید رضا فاطمی امین که امروز به همراه محمد مخبر، 
معاون اول رییس جمهور از میدان میوه و تره بار بازدید می کرد، از مطالعه و برنامه ساماندهی 
زنجیره صنعت لبنیات خبر داد و گفت: این زنجیره شــامل تامین خوراک دام تا شبکه توزیع 
محصول های لبنی است و تلاش می کنیم با تقویت صنعت دامپروری و همچنین حمایت از 

صنعت لبنیات قیمت ها را به تعادل مناسبی برسانیم و این کار امکان پذیر است.
وی افزود: هفته آینده هم جلسه ای در این باره برگزار خواهیم کرد و با نظارت و ساماندهی 
تامین به موقع نهاده ها و همچنین کاهش برخی هزینه ها می توانیم قیمت ها را ساماندهی کنیم 
که تاثیر مثبتی بر نرخ ها خواهد داشت.وزیر صمت افزود: تلاش می کنیم در حوزه تامین نهاده ها 

و همچنین توزیع؛ کارهایی را در جهت کاهش قیمت ها انجام دهیم.

 واحدهای خوب طرح ملی مسکن 
با قرعه کشی واگذار می شود

مدیرعامل عمران پردیــس از واگذاری واحدهای طرح ملی مســکن با 
قرعه کشی خبر داد و گفت: هزینه ساخت هر مترمربع از این واحدها به قیمت 

امروز ۵ تا ۵.۵ میلیون تومان است.
به گزارش تسنیم، مهدی هدایت در حاشیه بازدید از کارگزاری مسکن مهر پردیس اظهار کرد: 
طبق ضوابط و بخشنامه ها به محض این که اسکلت واحدهای طرح ملی مسکن تکمیل شود 
موظف هستیم انتخاب واحد متقاضیان را انجام دهیم.وی با بیان این که ارزش گذاری واحدهای 
طرح مذکور انجام شده است، افزود: به عنوان مثال واحدی در طبقه نهم با یک منظره خوب 
قرار دارد که -متقاضی- با قرعه کشی برنده شده است. در مقابل واحد مسکن یک متقاضی 
نیز در طبقه اول است که منظره پایین تری دارد.وی ادامه داد: در این راستا ارزش گذاری واحدها 
توسط کارشناس رسمی انجام شده و حق هیچکس ضایع نخواهد شد.مدیرعامل شرکت عمران 
پردیس توضیح داد: فردی که با قرعه کشی برنده واحد بهتری می شود طبیعتا قیمت بالاتری 
را در مقایسه با فردی که در طبقات پایین تر واحد دارد، پرداخت می کند.هدایت بیان کرد: پیش 
بینی می کنیم تا 2 سال آینده کل واحدهای طرح ملی مسکن را تحویل دهیم.وی درباره قیمت 
تمام شده واحدها نیز گفت: پیش بینی می کنیم با قیمت های امروز هزینه تمام شده ساخت-هر 

مترمربع- 5 تا 5.5 میلیون تومان خواهد بود.

برنج بورسی گران از آب در آمد 
قیمت هرکیلوگرم برنج در بورس به صورت سورت نشده و دارای شکستگی ۴۰ 
هزار و ۵۰۰ تومان خرید و فروش شد که بعد از سورت قیمت آن حدود ۴۵ هزار 

تومان خواهد بود.
به گزارش تسنیم برنج ایرانی در ماه های گذشته در محدوده 30 هزار تومان به فروش می رسید اما به 
یک باره قیمت برنج عددهای افسار گسیخته ای را تجربه کرده است به طوری که بر اساس مشاهدات 
میدانی هر کیلوگرم از این محصول 40 تا 57 هزار تومان قیمت گذاری شده است.قیمت برنج هندی 
1121 نیز 22 تا 30 هزار تومان و برنج پاکستانی در محدوده 27 هزار تومان قیمت گذاری شده همچنین 
نرخ مصوب برنج 1121 شــرکت بازرگانی دولتی ایران 18 هزار و 500 تومان است.بنابر این گزارش 
قیمت هرکیلوگرم برنج در بورس کالای ایران اما  به صورت سورت نشده و با شکستگی 14 درصد  
40 هزار و 500 تومان خرید و فروش شد که بعد از سورت قیمت آن حدود 45 هزار تومان خواهد بود.

بر اساس اعلام بورس کالا، همه افراد دارای کد سهامداری می توانند از این نماد اقدام به خرید برنج 
کنند. برنجی که در بورس عرضه میشــود رقم طارم و در کیسه های 70 تا 80 کیلویی در انبارهای 
معرفی شده توســط بورس کالا تحویل داده میشود.معاملات به صورت کیلوگرم است و هر فردی 
می تواند حداقل یک کیلوگرم برنج را خریداری کند. اما اگر کسی بخواهد برنج را از انبار تحویل بگیرد 
باید حداقل 100 کیلوگرم برنج را خریداری کرده باشد تا بتواند درخواست ترخیص کالا را اعلام و برنج 

خود را دریافت کند.

افزایش دوباره قیمت ها در بازار
در طول ۱۵ روز اخیر روند افزایش قیمت تخم مرغ با سرعت بیشتری انجام شده 

و تخم از ۱۳۵۰ به ۱۷۰۰ تومان رسیده است.
به گزارش تسنیم، در شهریورماه امسال بازار کالاهای اساسی با افزایش چندین باره قیمت تخم مرغ روبه 
رو شده است به نحوی که هر عدد تخم مرغ از 1350 به 1700 تومان رسیده است.  در حال حاضر هر کارتن 
تخم مرغ از 285 هزار تومان به 300 هزار تومان رسیده است. البته فعالان بازار معتقدند هنوز کارخانجات 
دلایل این افزایش قیمت ها را مطرح نکرده اند اما در طول 15 روز اخیر روند افزایش قیمت تخم مرغ با سرعت 
بیشتری انجام شده است. علاوه بر این هر قوطی 800 گرمی رب گوجه فرنگی از 30 هزار تومان به 35 هزار 
تومان رسیده است. قیمت رب گوجه در حالی امروز افزایش یافته که 10 روز پیش هم کارخانجات قیمت هر 
قوطی 800 گرمی را از 25 هزار تومان به 30 هزار تومان افزایش داده بودند.به نظر می رسد با روی کار آمدن 
وزرای جدید برای وزارت صنعت و کشاورزی باید برنامه ویژه ای از سوی آنها برای مدیریت بازار کالاهای 
اساسی انجام شود اما متأسفانه هنوز خبری از نظارت بر قیمت کالاها در بازار نیست و همین امر باعث شده 
 تا تولیدکننده و فروشنده از شرایط استفاده کرده و به بهانه های مختلف قیمت  کالاهای مصرفی را افزایش

 دهند.

اخبار کوتاه 

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه 
هم اکنون ۲ میلیون تن کالای دپوشــده در بنادر 
کشور وجود دارد از تخلیه کالاهای اساسی تا یک 

ماه و نیم آینده خبر داد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازی، داریوش امانی 
رییس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای کشور در خصوص 

آخرین وضعیت ترخیص کالا از بنادر توضیحاتی را ارائه کرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه هم اکنون 
117میلیون و ۹۹4 هزار تن کالای اساسی از بنادر کشور حمل 
شده است، گفت: اولویت نخست حمل کالا از بندر امام خمینی 
بوده که بعد از مصوبه شورای عالی ترابری که مقرر شد سازمان 
راهداری روزانه 2500 ناوگان به بندر امام )ره( نفرستد که هم 

اکنون حدود 2700 دستگاه کامیون به بندر امام تردد دارد.
امانی با اعلام این مطلب که روزانه 4 هزار دستگاه از کل بنادر 
کشور در حال تردد است، افزود: در بندر چابهار با توجه به ظرفیت 
کم انبار کالاهای اساسی در محوطه بعضی از کالاها دپو شده 
است که مقرر شده تا طی هفته جاری با ۶ استانی که کالاهای 
اساسی آنها از این بندر حمل می شود نشستی برگزار کنیم و نسبت 

به اعزام ناوگان جاده ای کمکی به بندر چابهار اقدام مناسبی انجام 
بدهیم تا هرچه سریع تر 10۹ هزار تن کالای دپو شده از بندر 
شهید بهشتی چابهار تخلیه شود.مدیرعامل سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای ادامه داد: هم اکنون روند خروجی نسبت به 
ورودی از بنادر رشد قابل توجهی داشته است. بندر شهید بهشتی 
چابهار از ابتدای سال نزدیک به 2 میلیون تن جابه جایی کالا 
داشته است که 703 هزار تن کالای اساسی گندم بوده و مابقی 
کالاهای متفرقه بوده است. امیدوار هستیم با کارهایی که در 
حال انجام است و مشوق هایی که برای رانندگان در موضوعات 
لاستیک و روغن در نظر گرفته ایم این روند روز به روز افزایش 
داشته باشد.امانی در خصوص ارایه آماری از کالاهای دپوشده 
از بنادر کشــور و راه های انتقال آنهاتوسط ناوگان حمل و نقل 
جاده ای اعلام کرد: هم اکنون با نشست هایی که داشتیم معطلی 
رانندگان در بنادر کاهش چشمگیری یافته است. در خصوص 
انبارش در بندر شهید رجایی و بندر امام )ره( وضیعت مناسب 
است اما در بندر چابهار با توجه به اینکه بندر تازه تاسیس است 
اقدامات خوبی آغاز شده است. موضوع سیلوی 100 هزارتنی، 
انبارهایی که توسط بخش خصوصی سرمایه گذاری می شود این 

اقدامات کمک می کند تا در سال های آتی در بخش جابه جایی 
کالاهای اساسی از بندر چابهار مشکلی نداشته باشیم.وی اعلام 
کرد: هم اکنون میزان کالایی که در بنادر دپو شــده نزدیک به 
2 میلیون تن است که 4/1 آن مربوط به بندر امام )ره( و مابقی 
برای سایر بنادر است. سازمان راهداری تعهد کرده است تا ظرف 
یک ماه و نیم آینده این 2 میلیون تن کالا حمل شود.وی افزود: 
روزانه تقریباً ۹2 هزار تن کالا حمل می شود.مقرر است تا این 
رقم به روزانه 100 هزار تن برسد. هم اکنون نزدیک به 4 هزار 
کامیون روزانه کالای اساسی را از بنادر امام )ره(، شهیدرجایی، 
چابهار، امیرآباد، نوشهر، فریدون کنار، و بندر انزلی حمل می کنند 
که در تلاش هستیم تا ناوگان جاده ای را از 4 هزار کامیون به 
5 هزار کامیون در روز برای حمل کالاهای اساسی ارتقا بدهیم.
امانی تصریح کرد: با توجه به سخنان مقام معظم رهبری در 
موضوع تعامل با کشــورها و تاکید ریاست جمهوری مبنی بر 
جهش صادرات کالاهای غیرنفتی، بکی از مباحثی که سازمان 
راهداری دنبال می کند ساماندهی پایانه های مرزی است که ۹5 
درصد در این خصوص رشــد داشتیم که نوید دهنده اقداماتی 

است که در پایانه ها انجام شده است.

ظرف یک ماه و نیم آینده انجام می شود؛

تخلیه ۲ میلیون تن کالای دپو شده در بنادر کشور

اینفوگراف

ثبت اطلاعات در سامانه های »تجارت« و »جامع انبارها« 
الزامی است

 رشد 35 درصدی صادرات کشاورزی و صنعتی 
به آذربایجان

رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و آذربایجان اظهار داشت: 
کشورهایی مانند ترکیه، ایتالیا، عربستان، اسراییل، آلمان و... 
در قره باغ پروژه گرفته اند ولی متاسفانه تا امروز هیچ پروژه ای 
به ایران داده نشــده اســت. برخی از پروژه ها به اسراییل 
واگذار شده است، حتی تجار ترکیه بدون ویزا و پاسپورت به 
آذربایجان تردد می کنند ولی ما هنوز نتوانسته ایم حتی با ویزا در 

آذربایجان حضور داشته باشیم.
حسین پیرموذن در گفت وگو با ایلنا در مورد وضعیت تجاری ایران و آذربایجان 
اظهار کرد: خوشبختانه تراز تجاری ما با جمهوری آذربایجان در وضعیت مناسبی 
قرار دارد، با وجود اینکه با شیوع کرونا بسیاری از مرزها بسته شد، می توان گفت 
تنها مرزی که از روز اول کار تجارت خارجی را انجام می داد مرزها و گمرکات 
ایران و آذربایجان بوده است.وی ادامه داد: در صادرات محصولات کشاورزی 
و صنعتی  به آذربایجان نسبت به سال گذشته حدودا 30 تا 35 درصد افزایش 
داشته ایم؛ البته بیشتر رشد تراز تجاری ما با آذربایجان به علت افزایش نرخ 
ارز در ایران است. وقتی قیمت کالا افزایش می یابد طبیعتا مبادلات تجاری 
هم تاثیر می گذارد.وی در پاسخ به سوالی در مورد مشکل کامیون های ایرانی 
در مرز آذربایجان و تعرفه به بارهای ایرانی گفت: مشکل کامیون ها مربوط 
به آذربایجان نیســت بلکه به مرز آذربایجان و روسیه مرتبط می شود. تعداد 

کانتینرهای تبادل شده در مرز آذربایجان و روسیه باعث ترافیک در گمرک 
آستارا می شود البته این موضوع هم در یک مقطعی اتفاق افتاد و خوشبختانه 
الان تبادل با سهولت انجام شده و روزانه 120 تا 150 کامیون از این مرز عبور 
و به مرز روسیه می روند. تعرفه ای هم که از آن صحبت می شود تعرفه  ترانزیتی 
است، در ارتباط تجاری با آذربایجان از طریق گمرکات بیله سوار و آستارا بابت 
افزایش تعرفه هیچ گزارش یا شکایتی به اتاق مشترک نداشته ایم.پیرموذن 
تصریح کرد: با توجه به شیوع کرونا و عدم صدور روادید بین دو کشور، بخش 
تجاری ایران و آذربایجان دچار مشــکل شده اند. آذربایجان به خاطر مشکل 
کرونا محدودیت های برای صدور ویزا برای تجار ایرانی و کشورهایی که از نظر 
کرونا در وضعیت حاد هستند قرار دادند. در جلسه ای که سه هفته قبل رییس 
مجلس آذربایجان و آقای شاهین مصطفی اف معاون نخست وزیر این کشور 
در تهران با آقای دکتر نیکزاد، معاون مجلس داشتند؛ طرف آذربایجانی قول داد 
که مشکل ویزای تجار دو کشور حل شود. امیدوارم که بتوانیم در ماه آینده برای 
اولین بار بعد از شیوع کرونا یک هیئت تجاری از ایران برای بازدید از نمایشگاه 
و مذاکرات بخش خصوصی دو کشور به آذربایجان بروند.رییس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و آذربایجان در مورد حضور شرکت های ایرانی در بازسازی قره 
باغ اظهار کرد: متاسفانه تا به امروز هیچ کاری در مورد گرفتن پروژه های فنی 
و مهندسی در قره باغ انجام نشده است. در کمیسیون مشترک اقتصادی که 
سال گذشته در تهران برگزار شد، رییس کمیسیون متعهد شدند که برای حضور 
بخش خصوصی ما در بازســازی قره باغ اقدام کنند اما تا امروز هیچ اتفاقی 
نیافتاده است. آذربایجان می گوید منطقه ای که می خواهند به کشورهای هدف 
پروژه واگذار کنند درحال مین روبی است و تا وقتی این اتفاق نیافتاده نمی توانند 
قرارداد خاصی منعقد کنند. در اتاق ایران و آذربایجان، لیست شرکت هایی که 
توانمندی بالایی دارند و می توانند در بازساری قره باغ شرکت کنند، از طریق 
کمیسیون مشترک به طرف آذربایجانی داده شده است. ولی با وجود مذاکرات 
متعدد تا امروز استقبالی از طرف آذربایجان نبوده است.وی در ادامه اضافه کرد: 
برای کشورهایی که در جنگ بین آذربایجان و ارمنستان به آذربایجان کمک 

کردند سهمیه بندی انجام شده است. 

رئیس سازمان حمایت اعلام کرد: بنا بر تصمیم دولت به منظور 
شفاف ســازی نظام تولید و توزیع و کنترل قیمتها در کشور، 
دستورالعمل ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت و سامانه 

جامع انبارها ابلاغ شد.
به گزارش ایلنا و به نقل از سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
عباس تابش اظهار داشت: بنا بر تصمیمات دولت به منظور شفاف سازی نظام 
تولید و توزیع و همچنین کنترل قیمت ها در کشور، دستورالعمل ضرورت ثبت 
اطلاعات در سامانه جامع تجارت و سامانه جامع انبارها از سوی این سازمان 
ابلاغ و کلیه واحدهای اقتصادی عرضه کننده کالاهای پتروشیمی، روغن 
موتور تصفیه اول، لوازم خانگی، پودر شوینده، پوشک خردسال، شیرخشک 
صنعتی و مقاطع فولادی ملزم به ثبت اطلاعات مربوط به تولید، نگهداری، 

توزیع و … کالاها در سامانه های جامع تجارت و جامع انبارها شدند.
وی افزود: مراحل اجرای پروژه استقرار سامانه جامع تجارت برای کالاهای 
پتروشــیمی، روغن موتور تصفیه اول، لوازم خانگی، پودر شــوینده، پوشک 
خردسال، شیرخشک صنعتی و مقاطع فولادی در این سازمان در حال پیگیری 
است. معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ثبت کلیه اطلاعات مربوط به تولید، 
نگهداری، توزیع کالاها و… در سامانه جامع تجارت را ضروری و در راستای 
تکالیف قانونی منبعث از قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز دانست و افزود: بر 
اســاس این ابلاغیه عرضه کالاهای فوق الذکر صرفاً در چارچوب سامانه 
مذکور و توسط اشخاص دارای کد نقش میسر خواهد بود و کلیه واحدهای 
اقتصادی شــامل واحدهای صنفی، فروشگاه های زنجیره ای، شرکت های 
پخش، کسب و کارهای مجازی و… که کالاهای فوق را عرضه می کنند 
مکلف به ثبت اطلاعات از جمله ثبت نام در سامانه جامع تجارت و اخذ کد 
نقش و همچنین ثبت نام در سامانه جامع انبارها و ثبت اطلاعات مربوط به 
محل نگهداری کالاها در سامانه های مذکور حداکثر تا 27 شهریورماه سال 

جاری است.
رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با تاکید بر عزم 
جدی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در برخورد با واحدهای 

متخلف متذکر شد: اجرای این دستورالعمل برای همه واحدهای اقتصادی 
عرضه کننده کالاهای مورد اشاره ضروری است و پس از پایان مهلت مقرر و 
در صورت عدم انجام این تکلیف قانونی، علاوه بر عدم امکان عرضه کالا با 
متخلفان بر اساس نوع تخلف تحت عنوان عرضه خارج از شبکه و احتکار، در 
چارچوب قوانین تعزیرات حکومتی، نظام صنفی و قانون مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز برخورد قانونی انجام می شود.
تابش خاطرنشان کرد: رصد کالا در زنجیره تجاری و نظارت سیستمی جهت 
تسهیل و جلوگیری از گران فروشی، احتکار و قاچاق کالا و همچنین بهبود و 
شفاف سازی فعالیت عاملین تجاری و فراهم کردن امکان اعتبارسنجی و رتبه 
بندی عادلانه فعالان به صورت جدی و مستمر از سوی بازرسان این سازمان 
و سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها در حال اجراست و شهروندان 
در صورت مشاهده هر گونه تخلف می توانند موارد را از طریق تلفن 124 اطلاع 

رسانی کرده تا در اسرع وقت به آن رسیدگی شود.
لازم به ذکر است با استفاده از سامانه جامع تجارت، انجام مبادلات تجاری 
به سمت مبادی قانونی هدایت و پدیده ی قاچاق کاهش خواهد یافت و ضمن 
کاهش زمان بررسی ها و بوروکراسی ها، مدیریت یکپارچه و نظارت و بازرسی 
بر تجارت داخلی بهینه می شود و همچنین طبق قانون مبارزه با قاچاق و ارز 

همه دستگاه ها مکلفند با این سامانه همکاری کنند.

 اشتغال واحدهای صنعتی در مناطق آزاد 
یک چهارم تهران!

  15 درصد ارزش افزوده صادرات زعفران
به کشور بازنمی گردد

جدیدترین آمار منتشــره از سوی وزارت صمت نشان 
می دهد که تا پایان خرداد ماه امسال در مجموع ۷۰ هزار 
و ۶۴۵ واحد فعال با اشتغال دو میلیون و ۴۴۰ هزار نفر 
در گروه های مختلف صنعتی و معدنی در کشور فعالیت 
می کنند که از این تعداد، ۱۷۶۱ واحد در در هشت منطقه 
آزاد و ویژه اقتصادی با اشتغال بیش از ۱۰۹ هزار نفر، 
یعنی حدودا یک چهارم اشتغال این واحدها در تهران، 

مستقر هستند.
به گزارش ایسنا، بر اساس این آمار بیشترین واحدهای فعال در گروه 
»سایر محصولات کانی های غیرفلزی« است که 15 هزار و 1۶5 واحد 
در آن وجود دارد. همچنین گروه »محصولات غذایی و آشامیدنی« 
و گروه »محصولات از لاســتیک و پلاستیک« با فعالیت 8315 و 
72۶0 واحد در رده دوم و ســوم قرار می گیرند و به طور کلی نزدیک 

به نیمی از کل واحدهای فعال در سه گروه یاد شده فعالیت می کنند.
گروه هایی که کمترین واحد فعال را دارند نیز شــامل »جمع آوری، 
تصفیــه و توزیع آب« با دو واحــد، »تولید انرژی« بــا 12 واحد و 
»فاضلاب، دفع زباله، بهداشت محیط و سایر فعالیت های مشابه« با 
1۶ واحد است که به ترتیب 28، 1۶2و 358 نفر در آن ها شاغل هستند 

و کمترین میزان اشتغال را در بخش های مختلف دارند.

کدام بخش ها بیشترین اشتغال را دارد؟
در این میان گروه »سایر محصولات کانی های غیرفلزی« بیشترین 
اشــتغال را نیز به خود اختصاص داده اســت؛ به  طوری که  بیش از 
371 هزار نفر در این بخش فعالیت می کنند. گروه محصولات غذایی 
و آشامیدنی و گروه ساخت مواد و محصولات شیمیایی نیز با اشتغال 
به ترتیب بیش از 3۶0 و 20۶ هزار نفر شــاغل در رتبه دوم و ســوم 

قرار دارند.
کدام استان ها بیشترین واحد فعال را دارند؟

تهران، اصفهان و خراسان رضوی تا پایان خرداد ماه به ترتیب 888۹،   
8552 و   5425 واحد فعال داشــتند که بیشترین تعداد واحد در بین 
استان ها اســت و اشتغال این استان ها در واحدهای فعال صنعتی و 
معدنی نیز به ترتیب بیش از 40۶ هزار نفر، 271 هزار و 1۹۹ هزار نفر 
است. کمترین واحد فعال در بین استان ها به خراسان شمالی اختصاص 

دارد که فقط 325 واحد فعال در آن جای گرفته است.
وضعیت مناطق آزاد

در این میان از بین کل  واحدهای فعال، فقط 17۶5 واحد در هشت 
منطقه آزاد و ویژه اقتصادی فعال است. منطقه آزاد کیش با 53 واحد 
فعــال، ماکو و چابهار هر کدام با 147 واحد کمترین واحد فعال را در 
بین مناطق آزاد دارند که به ترتیب 1718، 4455و 3۶7۹ نفر در آن ها 
مشغول هستند.همچنین تا پایان فصل اول امسال فقط 14۹ واحد 
فعال صنعتی در منطقه آزاد قشــم، 1۶۶ واحد در اروند، 203 واحد در 
انزلی، 270 واحد در ارس و ۶30 واحد در منطقه ویژه اقتصادی مسقر 

شدند.
مجموع اشتغال تمام 17۶1 واحدهای فعال صنعتی و معدنی مستقر 
در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی نیز 10۹ هزار و 704 نفر است که تقریبا 
معادل یک چهارم اشتغال این واحدها در تهران است.این در حالی است 
که  مناطق آزاد و ویژه تجاری با قوانین محدودتر و تشریفات گمرکی 
ساده تری نسبت به سرزمین اصلی با اهدافی از جمله حمایت از صنعت 
داخلی کشور،  جذب فناوری های نوین در امر تولید، گسترش تولیدات 

صادرات محور و اشتغالزایی راه اندازی شده اند.

دبیر شورای ملی زعفران اظهار داشت: صادرات زعفران 
در ۴ ماه گذشته ۲۱ و نیم درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته افزایش داشته است.
فرشید منوچهری دبیر شورای ملی زعفران در گفت وگو با ایلنا از 
میزان صادرات زعفران در 4 ماه گذشــته خبر داد و گفت: صادرات 
زعفران در 4 ماه گذشته 21 و نیم درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته افزایش داشته است.
منوچهری ادامه داد: 70 کشور دنیا خریدار زعفران از ایران هستند 
و سال ۹۹ صادرات این محصول بیشتر از 35 درصد نسبت به سال 
گذشــته افزایش داشت و بیش از 325 تن، صادرات زعفران از ایران 
انجام شده اســت.وی با اشاره به اینکه زعفران در مناطق محروم و 
کم آب کشور کشت و  یک محصول استراتژیک محسوب می شود 
عنوان کرد: اگر اجازه دهند ارز حاصل از صادرات زعفران به قیمت روز 
در بازار بفروش برسد یا دولت این محصول را به نرخ روز بازار خریداری 
کند در این صورت انگیزه برای قاچاق این محصول از بین می رود و 
بازار زعفران در کشور به دست صادرکننده می افتد.وی با بیان اینکه 
صادرات زعفران بستگی به عوامل متعددی دارد بیان کرد: کشور ما 
بزرگترین صادرکننده زعفران در جهان است، تحریم ها و انتقال ارز، 
صادرات را تحت تاثیر قرار می دهند. کشورهای مختلف دنیا زعفران 
را از ایران خریداری و بســته بندی می کنند و در بازار جهانی عرضه 
می شود. اگر زیر ساخت ها حل و مشکلات پیش رو رفع شود صادرات 

این محصول آینده بسیار روشنی پیش رو دارد.
منوچهری ادامه داد: مدیریت صادرات زعفران به نظارت نیاز دارد و 
از وزارت جهاد کشاورزی در خواست داشته ایم که چنانچه در بخش 
دولتی محدودیتی برای مدیریت بر صــادرات زعفران وجود دارد به 
عنوان یک تشکل ملی آمادگی داریم مسئولیت این کار را بر عهده 
بگیریم0دبیر شورای ملی زعفران با بیان اینکه مدیریت در صادرات 
زعفران به کمک دولت نیازمند است گفت: شورای ملی زعفران برای 
اینکه بتواند برند و نشان ملی این محصول را به ثبت جهانی برساند 
همچنین به زیر ساخت های بخش کشاورزی کمک کند که برداشت 

5/3 هکتار زعفران به دو برابر برسد در این صورت هزینه تولید این 
محصــول 50 درصد کاهش می یابد.منوچهری ادامه داد: ارز حاصل 
از صادرات زعفران به خاطر کمک و از بین بردن یک قشــر به نام 
قاچاقچی به وجود آمده که به نظر بنده به علت اشتباهاتی بوده که 
بانک مرکزی مرتکب شــد. اگر ارز به نرخ روز خریداری شود قشر 
قاچاقچی هم از بین می رود چون ریســک است و برای قاچاقچی 
توجیهی نخواهد داشت.منوچهری افزود: ما در شرایط فعلی بیشتر از 
15 درصــد ارزش افزوده حاصل از صادرات زعفران را نمی توانیم به 
کشور بازگردانیم چون زعفران در بسته بندی های بزرگ به فروش 
می رسد در حالی که اگر این محصول به بسته بندی هایی که قابل 
عرضه در سبد کالای مصرف کننده تبدیل شود حداقل به 2 تا 3برابر 
ارزش افزوده اضافه می شود و به این معنی است که سود حاصل از آن 
به کشور بازگشته است.دبیر شورای ملی زعفران در پایان گفت: قطعا 
دولت برای رفع مشکلات زیرساختی زعفران، یکسری راهکارها را 
انجام خواهد داد، ما هم به عنوان شــورایی که بازوی مشورتی است 
قطعا مسائل و مشــکلات را به دولت، وزیر جهاد کشاورزی و وزیر 
سمت منعکس خواهیم کرد و امیدواریم هر چه سریعتر در جهت حل 
مشکلات زیرساختی زعفران اقدام شود که حجم صادرات و قیمت این 

محصول در بازار جهانی افزایش پیدا خواهد کرد.

گیرندگان وام ودیعه مسکن در آستانه ۱۰ هزار نفری شدن

رسوب کالا در گمرک یکی از شگردهای متخلفان است

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از رسیدن تعداد گیرندگان وام ودیعه 
مسکن به ۹ هزار و ۴۰۰ نفر خبر داد.

محمود محمودزاده در گفت وگو با مهر درباره آخرین وضعیت وام ودیعه مسکن اظهار کرد: معرفی سهمیه 
به بانک های مختلف انجام شده است ولی هنوز به تعداد مدنظر نرسیده که بگویند اعتبار تمام شده است.

وی این موضوع را در حیطه اختیارات بانک مرکزی دانســت و افــزود: با این وجود، مجدداً مکاتبه ای با 
بانک های عامل می کنیم تا به شعب خود، سهل گرفتن شرایط را ابلاغ کنند؛ بر اساس توافقات انجام گرفته، 

بانک ها باید به این موضوع عمل کنند؛ این موضوع را حتماً از طریق بانک مرکزی پیگیری خواهیم کرد.

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی درباره معرفی دو ضامن رسمی به بانک برای دریافت 
تسهیلات ودیعه مســکن تصریح کرد: امیدوارم بانک ها با درخواست وزارت راه و شهرسازی در خصوص 
همکاری با مستأجران موافقت کنند هر چند که پیگیری آن با سیستم بانکی است و به وزارت راه و شهرسازی 

ارتباطی ندارد.
محمودزاده درباره ارائه کد رهگیری از سوی مشاوران املاک به مستأجران جهت دریافت تسهیلات ودیعه 
مسکن تأکید کرد: ارائه کد رهگیری یک تکلیف قانونی است و در قانون جهش تولید مسکن هم مجدداً 
الزامی بودن صدور آن قید شده است؛ تمام معاملات بخش مسکن باید در قالب صدور کد رهگیری باشد؛ 

سال گذشته در ستاد ملی مقابله با کرونا و همچنین در توافقی که با اتحادیه مشاوران املاک داشتیم، قرار 
شد با رقم 200 تا 300 هزار تومانی به مستأجرانی که می خواهند تسهیلات ودیعه مسکن بگیرند، از سوی 

مشاوران املاک کد رهگیری صادر شود.
وی تأکید کرد: تا کنون بیش از یک میلیون و 100 هزار متقاضی در سامانه وام ودیعه ثبت نام کرده اند که 

از میان آنها حدود 270 هزار نفر به نظام بانکی معرفی 
شده اند و بیش از ۹400 متقاضی توانسته اند تسهیلات 

دریافت کنند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس از برخی ابعاد رسوب کالا در گمرک پرده برداشت 
و این موضوع را یکی از شگردهای قاچاقچیان برای واردات بی رویه دانست.

به گزارش  مهر، محمدرضا پورابراهیمی در برنامه ای تلویزیونی با موضوع بررسی پرونده واردات 
لوازم خانگی خارجی و لزوم حمایت از تولید داخلی گفت: کاملًا شفاف و مشخص است فارغ از اینکه 
ارز مورد نیاز توسط شخص، نظام بانکی یا حتی ارز خارج از کشور تأمین شود، واردات کالایی که 
مشابه تولید داخل دارد طبق مصوبه سران قوا ممنوع و خلاف است. بنابراین اگر مجوز یا مکاتبه ای 
برای واردات لوازم خانگی خارجی صادر شده، مبنای قانونی نداشته و باطل بوده و قابل استناد نخواهد 

بود؛ بنابراین کالاهای واردشده به گمرک باید طبق قانون در بازه زمانی محدودی مرجوع گردد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اضافه کرد: متأسفانه یکی از شگردهای متخلفان برای واردات 
کالاهای مختلف به ویژه کالاهای ممنوعه، واردات کالا و نگهداشتن آن در گمرک است. بعد از 
طریق ایجاد جو روانی که برای این کالاها هزینه پرداخت شــده و باید در هر صورت وارد کشور 
شود و مورد استفاده قرار گیرد. بعضاً متوسل به برخی دستگاه ها و مسئولان می شود که برای این 
کالاهای سرمایه کشور صرف شده و چون وارد شده و امکان مرجوع کردن هم نیست، پس باید 
ترخیص شود.پورابراهیمی با تأکید بر اینکه حاکمیت نباید در این موارد منفعل عمل کرده و تحت 

تأثیر جو روانی و برخی اظهارنظرها توسط برخی افراد مشخص قرار گیرد، گفت: شگرد دور زدن 
قانون از طریق رســوب کالا در گمرک موضوعی روشنی است که از طریق نگه داشتن کالا در 
گمرک و توسل به بازه زمانی صورت می گیرد و در صورتی که یک یا چند بار خیلی صریح و طبق 
قانون عدم ترخیص این کالاها و مرجوع شدن آن ها صورت پذیرد، تجربه ای برای دیگران خواهد 
بود و این روند متوقف خواهد شد.بر اساس این گزارش، چند سالی است که موضوع رسوب کالاهای 
مختلف در گمرک به ویژه کالاهای ممنوعه که امکان ترخیص ندارند، به صورت مرتب توسط در 
رسانه ها و دیگر محافل توسط واردکنندگان و حتی برخی مسئولان مطرح می شود که به دلیل فشار 
روانی ناشی از آن، همواره به تصمیمات خلق الساعه و غیرکارشناسی منتهی می شود و نظرات ضد و 

نقیضی درباره این موضوع و تصمیمات متعاقب آن وجود دارد.
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